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De vaste Commissie voor Onderwijs en Wetenschappen,1 welke is 
belast met het voorbereidend onderzoek van het wetsvoorstel, heeft de 
eer van haar voorlopige bevindingen als volgt verslag uit te brengen. 

De leden van de V.V.D.-fractie hadden met gemengde gevoelens 
kennisgenomen van bovengenoemd wetsvoorstel. Zij vroegen zich af hoe 
het wetsvoorstel zich verhoudt tot de algemene beleidslijn van het 
kabinet: het streven naar vermindering van advies- en overlegcolleges 
enerzijds, en anderzijds het primair alleen aan adviescolleges geven van 
een wettelijke grondslag. 

Naar aanleiding van de memorie van toelichting, waarin gewezen 
wordt op de sinds langere tijd bestaande behoefte het informele overleg 
met besturenorganisaties een wettelijke basis te geven, vroegen de leden 
van de V.V.D.-fractie een nadere uiteenzetting. Bij wie bestond die 
behoefte dan sinds langere tijd en welke ervaringsgegevens hebben tot 
de conclusie geleid dat het informele overleg niet langer voldoet? 

Aangezien het wetsvoorstel aansluiting zoekt bij bestaande wettelijke 
regelingen in het kader van de Wet op het basisonderwijs, de Interimwet 
op het speciaal onderwijs en het voortgezet onderwijs, alsmede de Wet 
op het hoger beroepsonderwijs en de Wet op de onderwijsverzorging, 
zouden de leden van de V.V.D.-fractie gaarne een opsomming ontvangen 
van de voor- en nadelen die zijn ondervonden in deze sectoren van het 
onderwijs na het wettelijk regelen van het overleg over rechtspositionele 
aangelegenheden met de besturenorganisaties, alsmede - voor zover die 
organisaties daarbij belang hebben - met de organisaties van gemeente-
en schoolbesturen. 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen zich af of uiteengezet kan 
worden of het nu wettelijk regelen van het overleg over rechtspositionele 
aangelegenheden met besturenorganisaties een stimulerende dan wel 
vertragende invloed zou kunnen hebben op de inhoudelijke vernieu-
wingen waarvoor het onderwijs de komende jaren staat. Daarbij dachten 
deze leden onder meer aan de S.V.M, operatie, het Wetsvoorstel 
contractactiviteiten, alsmede het ontwerp van wet inzake cursorisch 
beroepsonderwijs. 
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De leden van de V.V.D.-fractie zouden het op prijs stellen een uiteen-
zetting te ontvangen óf, en zo ja hoe, het wettelijk regelen van het 
overleg over rechtspositionele aangelegenheden via verschillende onder-
wijswetten het ontwerpen van een nieuw arbeidsvoorwaardenbeleid-
concept in de onderwijswereld zou kunnen vertragen of bevorderen. 
Want ligt het niet meer in de verwachting dat vanuit de visie van een 
overheid op afstand, ook wat betreft het onderwijs, bij het regelen van 
de arbeidsvoorwaarden en rechtspositionele aangelegenheden meer 
benadrukt dient te worden dat dit primair een taak is voor werkgevers-
en werknemersorganisaties, waarbij de overheid alleen de loonsom en 
loonruimte vaststelt? 

In dit verband zouden de leden van de V.V.D.-fractie gaarne de visie 
van de regering ontvangen op een gedachte harerzijds om voor de 
onderwijswereld een constructie te ontwikkelen die vergelijkbaar is met 
die voor de gepremieerde en gesubsidieerde sector via de Wet arbeids-
voorwaarden gepremieerde en gesubsidieerde sector. 

De leden van de V.V.D.-fractie zouden ten slotte gaarne inzicht krijgen 
in de kosten die jaarlijks verbonden zijn aan het eventueel van kracht 
worden van het onderhavige wetsvoorstel. 

De leden van de fractie van D66 hadden geen bezwaar tegen het 
onderhavige voorstel van wet. Zij wezen op de reeds gevoerde principiële 
discussie over het betrekken van de besturenorganisaties bij het rechts-
positioneel overleg bij de behandeling van de Wet op het basisonderwijs. 

De leden van de D66-fractie waren van mening dat bij harmonisatie 
van wetteksten het zinvol is deze teksten gelijkluidend te laten zijn, tenzij 
er zwaarwegende redenen zijn om in bepaalde gevallen een andere 
terminologie te gebruiken. Hiervan uitgaande constateerden deze leden 
een aantal verschillen tussen de diverse wetteksten. In de eerste plaats 
betreft het de verwijzing naar het artikel in de wet waarin het begrip 
personeel wordt aangegeven. Deze verwijzing is wel te vinden in WBO 
artikel 43 en ISOVSO artikel 52, maar niet in de WHBO artikel 56, de 
WOV artikel 61 en de WVO artikel 40. In de tweede plaats betreft het de 
tekst in de WBO artikel 43, de ISOVSO artikel 52, de WHBO artikel 56 
en de WOV artikel 61 die luidt: «..en, indien en voor zover zij daarbij 
belang hebben,..». Bij de onderhavige wetswijzigingen is «indien» 
weggelaten. 

Is het mogelijk om in de bovengenoemde gevallen de teksten gelijk-
luidend te maken? Zo nee, waarom niet? 

De leden van de S.G.P.- en G.P.V.-fracties konden instemmen met de 
strekking van het wetsvoorstel. Het is een goede zaak dat analoog aan de 
regeling in de WBO nu ook in enkele andere relevante onderwijswetten 
aan het overleg over rechtspositionele aangelegenheden met besturenor-
ganisaties een wettelijke basis wordt gegeven. 

De leden van deze fracties wilden in dit verband nog eens de vinger 
leggen bij de restrictieve uitleg van de zinsnede «met de daarvoor in 
aanmerking komende organisaties» in artikel 43 WBO en de thans 
voorgestelde wetsartikelen. Bij Koninklijk Besluit van 1 juli 1985, Stcrt. 
1985, 148, is een viertal centrale organisaties aangewezen, die naar 
denominatie verschillen. Met de besturenorganisaties van de getalsmatig 
grote richtingen vindt derhalve thans op wettelijke basis overleg plaats 
over rechtspositionele aangelegenheden. Slechts een tweetal als 
zelfstandig erkende richtingen ontbreekt bij dit overleg, namelijk het 
reformatorisch en het gereformeerd-vrijgemaakte onderwijs. 

Voor de besturenorganisaties van deze beide richtingen geldt echter 
evenzeer dat zij, zoals in de toelichting wordt opgemerkt, «in de praktijk 
nauw betrokken blijken te zijn bij een aanzienlijk deel van deze (rechtspo-
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sitionele) aangelegenheden». Deze besturenorganisaties, respectievelijk 
de Vereniging voor Gereformeerd Schoolonderwijs (VGS) en het 
Landelijk Verband van Gereformeerde Schoolverenigingen (LVGS) zijn 
representatief voor de onderscheiden richtingen, houden zich evenals de 
andere besturenorganisaties bezig met belangenbehartiging van hun 
leden en zijn nauw betrokken bij de uitvoering van rechtspositionele 
regelingen. De leden van de S.G.P.- en G.P.V.-fracties meenden dan ook 
dat het alleszins redelijk zou zijn als deze twee organisaties bij het 
bedoelde overleg worden betrokken. Daarbij zou de geringe grootte van 
de beide richtingen tot uitdrukking kunnen worden gebracht in een 
kleinere afvaardiging. 

De leden van deze fracties herinnerden er nog aan dat bij de bshan-
deling van het voorstel van Wet op het basisonderwijs de regering 
toelating tot het overleg van kleine organisaties afwees (wetsvoorstel 
14 428, nr. 12, blz. 52). In dat stadium van behandeling was er evenwel 
nog slechts sprake van overleg met personeelsorganisaties. Deelneming 
van de besturenorganisaties is echter pas in een later stadium per 
amendement in de regeling van artikel 43 WBO gevoegd. Het destijds 
gebruikte argument van de grote veelheid van personeelsorganisaties 
geldt echter niet voor de besturenorganisaties. Het gaat immers slechts 
om een tweetal organisaties. Deze leden zouden het daarom zeer op prijs 
stellen als in de toekomst deze organisaties ingevolge de desbetreffende 
wettelijke bepalingen zouden worden toegelaten tot het rechtspositioneel 
overleg, i.c. de Commissie Besturenorganisaties. Zij vroegen of de 
regering zulks wilde toezeggen. 

De voorzitter van de commissie. 
Van Leijenhorst 

De griffier van de commissie, 
Janssen 
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